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COMMISSIE VOOR DE JUSTITIE COMMISSION DE LA JUSTICE 
 

van 

 

WOENSDAG 27 FEBRUARI 2019 

 

Voormiddag 

 

______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 27 FEVRIER 2019 

 

Matin 

 

______ 

 

 

 

 

De openbare commissievergadering wordt geopend 

om 13.03 uur en voorgezeten door de heer Philippe 

Goffin. 

 

La réunion publique de commission est ouverte à 

13 h 03 par M. Philippe Goffin, président. 

 

01 Vraag van mevrouw Sarah Smeyers aan de 

minister van Justitie, belast met de Regie der 

Gebouwen, over "het secretariaat van de 

Kansspelcommissie" (nr. 28800) 

 

01 Question de Mme Sarah Smeyers au ministre 

de la Justice, chargé de la Régie des Bâtiments, 

sur "le secrétariat de la Commission des jeux de 

hasard" (n° 28800) 

 

01.01  Sarah Smeyers (N-VA): Door de 

wetswijziging van 2010 is de Kansspelcommissie nu 

ook verantwoordelijk voor de online kansspelen, de 

weddenschappen, zowel online als offline, en de 

mediaspelen. Bovendien treedt de 

Kansspelcommissie ook op tegen illegale 

kansspelen, zowel online als offline. Zij vraagt al 

jaren bijkomend personeel voor haar secretariaat 

om die bijkomende bevoegdheden uit te voeren. 

Sinds eind 2018 maakt men werk van de 

aanwervingen, maar de commissie is daarvoor wel 

volledig aangewezen op de selectiedienst van de 

FOD Justitie en partner Selor, zonder enige 

inspraak. Een personeelslid was eind 2018 

geslaagd voor een selectieprocedure via Selor, 

maar kwam door voorwaarden, bepaald door de 

FOD Justitie, niet in aanmerking voor de 

reservelijst.  

 

 

Waarom kon die aanwerving niet gebeuren? Moet 

de Kansspelcommissie zelf niet meer zeggenschap 

krijgen in de selectieprocedures? Hoe staat het met 

de extra aanwervingen? 

 

01.01  Sarah Smeyers (N-VA): À la suite de la 

modification de la loi intervenue en 2010, la 

Commission des jeux de hasard est aussi 

responsable en ce qui concerne les jeux de hasard 

en ligne, les paris en ligne ou hors ligne et les jeux 

média. De plus, la Commission des jeux de hasard 

intervient également contre les jeux de hasard 

illégaux tant en ligne que hors ligne. Elle demande 

depuis plusieurs années déjà à pouvoir disposer de 

personnel supplémentaire pour assurer son 

secrétariat dans le cadre de ces compétences 

supplémentaires. Les recrutements sont en cours 

depuis fin 2018 mais la Commission est totalement 

dépendante du service de sélection du SPF Justice 

et de son partenaire Selor, et ce, sans avoir voix au 

chapitre. Un membre du personnel avait réussi, fin 

2018, une procédure de sélection par le biais de 

Selor mais des conditions fixées par le SPF Justice 

l'ont finalement écarté de la réserve de recrutement. 

 

Pourquoi ce recrutement n'a-t-il pas pu avoir lieu? 

La Commission des jeux de hasard ne devrait-elle 

pas avoir davantage son mot à dire sur les 

procédures de sélection? Où en sont les 

recrutements? 

 

01.02 Minister Koen Geens (Nederlands): De 

betrokken kandidaat was geslaagd voor de eerste 

screening, maar mocht niet doorstromen naar de 

specifieke screening. Er zijn twee vacatures voor de 

centrale diensten en één voor de 

Kansspelcommissie. Slechts de eerste 

25 geslaagden werden toegelaten tot de volgende 

01.02  Koen Geens, ministre (en néerlandais): Le 

candidat en question avait franchi le cap du premier 

screening mais il ne pouvait pas accéder au 

screening spécifique. Deux postes sont vacants aux 

services centraux et un autre à la Commission des 

jeux de hasard. Seuls les 25 meilleurs ont été 

admis à l'épreuve suivante mais le candidat en 
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proef en de betrokkene zat daar niet bij. 

 

question ne figurait pas dans ce groupe. 

 

Men kan de selectieregels niet zomaar aanpassen 

omdat een contractueel personeelslid uit de boot 

dreigt te vallen. Uiteindelijk slaagden wel zeven 

kandidaten voor drie vacatures. 

 

 

De Kansspelcommissie heeft zeggenschap over de 

selectieprocedures voor profielen die enkel bij haar 

worden gezocht en daarover zit ze samen met de 

stafdienst P&O van de FOD Justitie en eventueel 

met Selor. Voor de meer algemene profielen sluit 

de Kansspelcommissie aan bij de publicaties van 

de FOD. Door actief deel uit te maken van de 

selectiecommissie krijgt de Kansspelcommissie 

meer zeggenschap in de aanwervingen. 

 

 

Ik geef een stand van zaken op 26 februari 2019: 

vanaf 1 maart zal een administratief deskundige 

P&O in dienst treden om zelf meer selecties te 

organiseren volgens de Selor-methodologie, in 

samenwerking met Justitie. De functies van 

niveau C, Franstalig en Nederlandstalig, zijn 

ingevuld of aangeboden aan de laureaten. Van de 

vijf vacante plaatsen zijn er nu drie ingevuld, een 

vierde invulling volgt vanaf 1 april en één plaats 

moet opnieuw worden opengesteld. De selecties 

voor administratief deskundige lopen. Voor twee 

geslaagden wordt binnenkort de indiensttreding 

vastgelegd.  

 

 

Voor twee andere vacatures zijn deze en volgende 

week interviews gepland. Voor het 

directiesecretariaat moet opnieuw een selectie 

worden gelanceerd, met een proef op 1 maart. Voor 

de functies binnen niveau A treden twee attachés in 

dienst op 1 maart en moet met de attaché-jurist nog 

een datum worden afgesproken. Voor de andere 

functies A1 attaché webbeheer, attaché beheer 

netwerk en externe publicatie en attaché 

boekhouding bevordering wordt de selectie deze 

week gelanceerd. De functies A2, A3 en A4 worden 

op 15 maart opengesteld via promotie. 

 

Il serait inconcevable de modifier les règles du jeu 

en cours de route lorsqu'on s'aperçoit qu'un 

membre du personnel contractuel risque de ne pas 

être engagé. En définitive, sept candidats ont réussi 

les épreuves pour trois places vacances. 

 

La Commission des jeux de hasard peut s'exprimer 

sur les procédures de sélection pour les profils qui 

ne sont destinés qu'à elle-même. Pour ce faire, elle 

se réunit avec le service d’encadrement P&O du 

SPF Justice et éventuellement avec le Selor. Pour 

les profils plus généraux, la Commission se joint 

aux publications du SPF. Une participation active à 

la commission de sélection confère à la 

Commission des jeux de hasard un plus grand 

pouvoir dans le cadre des recrutements. 

 

Je vous donne un état de la situation au 26 février 

2019: à partir du 1er mars, un expert administratif 

P&O entrera en fonction pour organiser lui-même 

davantage de sélections basées sur la 

méthodologie du Selor en collaboration avec la 

Justice. Les fonctions de niveau C, francophones et 

néerlandophones, sont pourvues ou ont été 

proposées aux lauréats. Sur les cinq postes 

vacants, trois sont à présent pourvus, un quatrième 

engagement interviendra le 1er avril et une place 

devra à nouveau être déclarée vacante. Les 

sélections pour les fonctions d'expert administratif 

sont en cours. La date d'entrée en service de deux 

lauréats sera bientôt fixée.  

 

Des interviews sont prévues cette semaine et la 

semaine prochaine pour deux autres emplois 

vacants. En ce qui concerne le secrétariat de 

direction, une nouvelle sélection doit être lancée et 

une épreuve aura lieu le 1er mars. Pour les 

fonctions de niveau A, deux attachés entreront en 

service le 1er mars. Une date doit encore être fixée 

pour l'attaché juriste. Pour les autres fonctions A1 

d'attaché de gestion du site internet, d'attaché de 

gestion du réseau et des publications externes et 

d'attaché de comptabilité–promotion, la sélection 

sera lancée cette semaine. Les fonctions A2, A3 et 

A4 pourront être pourvues par le biais de 

promotions à partir du 15 mars. 

 

01.03  Sarah Smeyers (N-VA): Vanaf 1 maart 

wordt de aanwervingsprocedure dus zodanig 

gewijzigd dat er meer zeggenschap komt voor de 

Kansspelcommissie. Graag had ik het antwoord van 

de minister ook schriftelijk gekregen. 

 

01.03  Sarah Smeyers (N-VA): À partir du 1er mars, 

la procédure de recrutement sera donc modifiée 

pour donner à la Commission des jeux de hasard 

davantage voix au chapitre. Je voudrais recevoir la 

réponse du ministre par écrit. 

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

02 Vraag van de heer Jean-Jacques Flahaux aan 02 Question de M. Jean-Jacques Flahaux au 
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de minister van Justitie, belast met de Regie der 

Gebouwen, over "de situatie van personen die 

van geslacht willen veranderen" (nr. 28802) 

 

ministre de la Justice, chargé de la Régie des 

Bâtiments, sur "la situation des personnes 

désirant changer de sexe" (n° 28802) 

 

02.01  Jean-Jacques Flahaux (MR): Ik had u mijn 

ongenoegen laten blijken over de systematische 

controles en indringende vragen van bepaalde 

magistraten in het kader van de toepassing van de 

transgenderwet.  

 

Wat is de stand van zaken? Hebt u contact met de 

verenigingen die opkomen voor de rechten van 

transgenders? Wat is hun mening? 

 

02.01  Jean-Jacques Flahaux (MR): J'avais 

dénoncé auprès de vous des contrôles 

systématiques et des questions intrusives de la part 

de certains magistrats dans l'application de la loi sur 

les transgenres.  

 

Quel est le point de la situation? Etes-vous en 

contact avec les associations de défense des 

transgenres? Quel est leur avis? 

 

02.02 Minister Koen Geens: Na mijn tussenkomst 

heeft het College van procureurs-generaal beslist 

dat het openbaar ministerie zijn taken in alle 

discretie moet uitvoeren en zijn advies moet 

formuleren zonder de betrokkene te verontrusten, 

en dat een grondiger onderzoek alleen mag 

plaatsvinden in geval van fraude. Ik draag geen 

kennis van nieuwe situaties waarin de betrokkene in 

moeilijkheden werd gebracht. 

 

02.02  Koen Geens, ministre (en français): Suite à 

mon intervention, le Collège des procureurs 

généraux s'est prononcé sur cette question: le 

ministère public doit remplir ses missions dans la 

plus grande discrétion, l'avis du ministère public doit 

être préparé sans inquiéter la personne et une 

enquête plus poussée ne doit avoir lieu qu'en cas 

de fraude. Depuis, je n'ai plus eu vent de situations 

mettant en difficulté les personnes concernées. 

 

02.03  Jean-Jacques Flahaux (MR): Zoveel te 

beter. 

 

02.03  Jean-Jacques Flahaux (MR): Tant mieux.  

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

03 Vraag van de heer Michel Corthouts aan de 

minister van Justitie, belast met de Regie der 

Gebouwen, over "de oprichting van één enkel 

loket voor de metissen uit de periode van de 

Belgische kolonisatie in Afrika" (nr. 28822) 

 

03 Question de M. Michel Corthouts au ministre 

de la Justice, chargé de la Régie des Bâtiments, 

sur "la création d'un guichet unique pour les 

métis coloniaux" (n° 28822) 

 

03.01  Michel Corthouts (PS): In de resolutie die in 

maart 2018 door alle democratische partijen werd 

aangenomen werden er verscheidene verzoeken 

aan de regering gedaan, waaronder het verzoek om 

de nodige maatregelen te nemen om de metissen 

uit de periode van de Belgische kolonisatie in Afrika 

te helpen bij hun opzoekingen betreffende de 

burgerlijke stand.  

 

Welke maatregelen werden er genomen sinds die 

resolutie werd goedgekeurd? Kunt u me bevestigen 

dat er binnenkort één enkel loket zal worden 

opgericht? 

 

03.01  Michel Corthouts (PS): La résolution 

adoptée par tous les partis démocratiques en mars 

dernier formulait plusieurs demandes au 

gouvernement parmi lesquelles des mesures 

nécessaires afin d’aider les métis coloniaux dans 

leurs recherches en matière d'état civil. 

 

 

 

Quelles mesures ont-elles été prises depuis 

l’adoption de la résolution? Pouvez-vous me 

confirmer qu’un guichet unique sera mis en place 

prochainement? 

 

03.02 Minister Koen Geens (Frans): Ik verwijs naar 

het antwoord dat de heer Reynders op 15 januari 

2019 gegeven heeft. Er hebben verscheidene 

vergaderingen plaatsgevonden tussen de 

administraties, de beleidscellen en de vereniging 

Métis de Belgique/Metis van België. 

 

De vereniging heeft een lijst van verzuchtingen 

overhandigd. Personen die problemen ondervinden 

03.02  Koen Geens, ministre (en français): Je me 

réfère à la réponse donnée par M. Reynders le 

15 janvier 2019. Plusieurs réunions ont eu lieu entre 

les administrations, les cellules stratégiques et 

l'association Métis de Belgique. 

 

 

L'association a fait part d'une liste de doléances. 

Les personnes qui rencontrent des difficultés 
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in verband met hun aanvraag om de Belgische 

nationaliteit te verkrijgen, wordt verzocht hun 

aanvraag, samen met een volledig dossier, in te 

dienen bij het aanspreekpunt van de FOD Justitie. 

Het is mogelijk om ontbrekende stukken te 

vervangen door een vonnis of een akte van 

bekendheid. 

 

Ik heb het College van procureurs-generaal 

geadieerd in verband met eventuele problemen die 

metissen uit de periode van de Belgische 

kolonisatie in Afrika zouden ondervinden en 

waarvan de parketten kennis zouden dragen in het 

kader van de individuele, lopende procedures. 

 

 

relatives à leur demande d'acquisition de la 

nationalité belge sont invitées à soumettre leur 

demande, étayée par un dossier complet, au point 

de contact du SPF Justice. Il est possible de 

remplacer des actes manquants par un jugement 

ou par un acte de notoriété.  

 

 

J'ai saisi le Collège des procureurs généraux 

concernant les éventuelles difficultés rencontrées 

par les personnes métisses issues de la 

colonisation belge dont les parquets auraient 

connaissance dans le cadre des procédures 

individuelles en cours.  

 

03.03  Michel Corthouts (PS): Ik hoop dat de 

eerste minister de plechtige verklaring nog tijdens 

deze legislatuur zal afleggen. 

 

03.03  Michel Corthouts (PS): J'espère que la 

déclaration solennelle du premier ministre aura lieu 

avant la fin de la législature. 

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

04 Vraag van de heer Raf Terwingen aan de 

minister van Justitie, belast met de Regie der 

Gebouwen, over "de terugkeer van Syriëstrijders" 

(nr. 28881) 

 

04 Question de M. Raf Terwingen au ministre de 

la Justice, chargé de la Régie des Bâtiments, sur 

"le retour de combattants partis en Syrie" 

(n° 28881) 

 

04.01 Raf Terwingen (CD&V): Vorige week gaf 

president Trump plots te kennen dat de Europese 

landen hun opgesloten Syriëstrijders moeten 

terughalen en berechten. Nu woedt de discussie 

over waar dit moet gebeuren en onder wiens 

verantwoordelijkheid.  

 

In welke mate vindt de minister dat Europa dit op 

zich moet nemen? Is een internationale oplossing 

binnen de VN aangewezen? Wat met de kinderen 

van Belgische Syriëstrijders in die kampen? 

Beschikt de minister ter zake over gegevens en 

cijfers? 

 

04.01  Raf Terwingen (CD&V): La semaine 

dernière, le président Trump a déclaré à brûle-

pourpoint que les pays européens n'avaient qu'à 

rapatrier et juger leurs djihadistes incarcérés. Le 

débat porte actuellement sur deux questions: où et 

sous la responsabilité de qui.  

 

Dans quelle mesure le ministre estime-t-il que 

l'Europe doit endosser ce rôle? Une solution 

internationale dans le giron des Nations Unies est-

elle opportune? Que doit-il advenir des enfants de 

ces djihadistes? Le ministre dispose-t-il en la 

matière de données et de chiffres?  

 

04.02 Minister Koen Geens (Nederlands): De 

regering verkiest een internationale oplossing voor 

Belgische foreign fighters die worden vastgehouden 

in Syrië. Men kan werken met een ad hoc 

internationale jurisdictie of via vervolging en 

berechting door nationale jurisdicties in de regio. 

Gezien de belangrijke geopolitieke en juridische 

obstakels in elk scenario, vergt dit overleg met onze 

internationale partners. Die contacten worden 

gelegd en vallen voornamelijk onder de 

verantwoordelijkheid van Buitenlandse Zaken. 

 

 

 

Vervolging op EU-niveau lijkt juridisch uitgesloten, 

maar we moeten overleggen met onze Europese 

partners over een oplossing die de veiligheid 

04.02  Koen Geens, ministre (en néerlandais): Le 

gouvernement préférerait qu'une solution 

internationale soit apportée au problème des foreign 

fighters belges qui sont détenus en Syrie. L'on 

pourrait travailler avec une juridiction internationale 

ad hoc ou par le biais de poursuites et de 

jugements par des juridictions nationales dans la 

région. Compte tenu du fait que chaque scénario 

est semé de grosses embûches géopolitiques et 

juridiques, ce dossier nécessite une concertation 

avec nos partenaires internationaux. Ces contacts 

sont établis et relèvent principalement de la 

responsabilité des Affaires étrangères.  

 

Les poursuites à l'échelon de l'UE semblent exclues 

pour des raisons juridiques mais nous devons nous 

concerter avec nos partenaires européens à propos 
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waarborgt en die voorkomt dat deze mensen in de 

natuur verdwijnen. De diensten en de overheid 

houden de situatie nauwlettend in het oog.  

 

 

Wat de kinderen betreft, is er geen recht op 

terugkeer, maar de regering wil niettemin de 

terugkeer van alle Belgische kinderen onder de tien 

jaar mogelijk maken. Voor kinderen ouder dan tien 

jaar wordt de situatie geval per geval bekeken. Dat 

zijn er slechts 2 op een totaal van ongeveer 30.  

 

d'une solution qui garantisse la sécurité et qui 

empêche ces individus de s'évanouir dans la 

nature. Les services et le gouvernement surveillent 

de très près l'évolution de la situation.  

 

En ce qui concerne les enfants, il n'y a aucun droit 

de retour. Néanmoins, le gouvernement souhaite 

permettre le retour de tous les enfants belges de 

moins de dix ans. Pour les enfants de plus de dix 

ans, la situation sera étudiée au cas par cas. Ils ne 

sont que 2 sur un total d'environ 30.  

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

05 Vraag van de heer Stefaan Van Hecke aan de 

minister van Justitie, belast met de Regie der 

Gebouwen, over "de baremieke verhoging voor 

de categorie penitentiair ploegchef" (nr. 28891) 

 

05 Question de M. Stefaan Van Hecke au ministre 

de la Justice, chargé de la Régie des Bâtiments, 

sur "l'augmentation barémique pour la catégorie 

chef d'équipe pénitentiaire" (n° 28891) 

 

05.01  Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen): Uit de 

praktijk blijkt dat de baremieke verhoging voor de 

categorie penitentiair bewakingsassistent-ploegchef 

(PBA-P) en vooral voor de categorie penitentiair 

technisch assistent-ploegchef (PTA-P) erg weinig 

wordt toegekend. Er zou nochtans afgesproken zijn 

dat de weddeschaal 20EP automatisch toegekend 

zou worden als aan de voorwaarden wordt voldaan, 

binnen de grenzen van 35 %. Onlangs zijn er twintig 

personen in de loonschaal 20EP met pensioen 

gegaan, maar pas na actie van het personeel 

werden zestien personen benoemd.  

 

 

Hoe wordt er over bevordering beslist? Verder zijn 

er verschillende personen met elf jaar 

graadanciënniteit, die toch niet aan de voorwaarden 

voor verhoging naar 20EP zouden voldoen. Welke 

voorwaarden zijn dat? Kan de minister uitleggen 

waarom de promotie wel werd uitgevoerd voor de 

categorie PBA-P maar slechts heel beperkt voor de 

categorie PTA-P? Zijn er cijfers ter zake? 

 

05.01  Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen): Il ressort 

de la pratique que l'augmentation barémique pour la 

catégorie assistant de surveillance pénitentiaire-

chef d'équipe et surtout pour la catégorie assistant 

technique pénitentiaire-chef d'équipe n'est que 

rarement octroyée. Il aurait pourtant été convenu 

que l'échelle barémique 20EP serait octroyée 

automatiquement si toutes les conditions étaient 

remplies, dans une limite de 35 %. Vingt personnes 

de l'échelle barémique 20EP sont parties 

récemment à la retraite mais il a fallu une action du 

personnel pour que seize personnes soient 

nommées. 

 

Comment est-il décidé des promotions? Par 

ailleurs, plusieurs personnes ayant une ancienneté 

de grade de onze ans ne satisferaient pas aux 

conditions de l'augmentation vers l'échelle 20EP. 

Quelles sont ces conditions? Le ministre peut-il 

expliquer pourquoi la promotion a été accordée 

pour la catégorie des assistants de surveillance 

pénitentiaires-chefs d'équipe et seulement de 

manière limitée pour la catégorie des assistants 

techniques pénitentiaires-chefs d'équipe? Des 

chiffres à ce sujet sont-ils disponibles?  

 

05.02 Minister Koen Geens (Nederlands): In 

uitvoering van protocol 464 van 22 februari 2018 

wordt de bevordering zesmaandelijks uitgevoerd. In 

mei vorig jaar werden baremieke bevorderingen 

naar weddeschaal 20EP uitgevoerd voor 

33 penitentiair bewakingsassisten-ploegchefs met 

effect vanaf 1 juni 2018. In september 2018 werden 

er bijkomend 58 penitentiair-bewakingsassistenten-

ploegchefs en 6 penitentiair technisch assistenten-

ploegchefs bevorderd naar weddeschaal 20EP met 

terugwerkende kracht tot 1 juni 2018. 

 

05.02  Koen Geens, ministre (en néerlandais): En 

application du protocole 464 du 22 février 2018, les 

promotions interviennent sur une base semestrielle. 

En mai de l'an dernier, des promotions barémiques 

vers l'échelle 20EP ont été octroyées à 

33 assistants de surveillance pénitentiaire-chefs 

d'équipe avec effet au 1er juin 2018. En septembre 

2018, 58 assistants de surveillance pénitentiaires-

chefs d'équipe supplémentaires et 6 assistants 

techniques pénitentiaires-chefs d'équipe ont été 

promus à l'échelle 20EP avec effet rétroactif au 

1er juin 2018.  
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In 2018 werden er dus 91 penitentiair 

bewakingsassistent - ploegchefs en 6 penitentiair 

technisch assistent - ploegchefs bevorderd naar de 

weddeschaal 20EP. Er zullen nog enkele volgen 

met terugwerkende kracht vanaf 1 december 2018.  

 

 

Het is onze intentie om die bevordering twee keer 

per jaar op te volgen volgens de afspraken in 

protocol 464. De administratie zorgt ervoor dat 35 % 

van de betrekkingen in de beide groepen naar 

weddeschaal 20EP bevorderd wordt. De onderlinge 

rangschikking gebeurt op basis van anciënniteit. De 

technische ploegchefs vormen een kleinere ploeg, 

ongeveer 104 fulltime-equivalenten. Daarom ligt het 

aantal bevorderingen veel lager dan bij de andere 

groep, waar het gaat om 616 fulltime-equivalenten. 

 

En 2018, 91 assistants de surveillance 

pénitentiaires-chefs d'équipe et 6 assistants 

techniques pénitentiaires-chefs d'équipe ont donc 

été promus à l'échelle barémique 20EP. D'autres 

promotions interviendront encore, avec effet 

rétroactif au 1er décembre 2018. 

 

Nous avons l'intention d'assurer un suivi sur deux 

ans de ces promotions conformément aux accords 

inscrits dans le protocole 464. L'administration veille 

à ce 35 % des emplois dans chacun des deux 

groupes soient promus à l'échelle barémique 20EP. 

Le classement s'effectue sur la base de 

l'ancienneté. C'est ce qui explique le nombre 

sensiblement inférieur des promotions dans l'autre 

groupe, mais il s'agit de 616 équivalents temps 

plein.  

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

06 Vraag van de heer Koenraad Degroote aan de 

minister van Justitie, belast met de Regie der 

Gebouwen, over "een hiaat in de wetgeving 

inzake onklare vuurwapens" (nr. 28884) 

 

06 Question de M. Koenraad Degroote au 

ministre de la Justice, chargé de la Régie des 

Bâtiments, sur "une lacune dans la 

réglementation relative aux armes à feu 

neutralisées" (n° 28884) 

 

06.01 Koenraad Degroote (N-VA): Een Europese 

verordening uit 2015 over onklaar gemaakte 

vuurwapens zorgt ervoor dat in Europa ingrepen op 

wapens uniform gebeuren.  

 

Enkele wapens werden echter nog volgens de oude 

procedure onschadelijk gemaakt, met bijhorende 

kosten, maar werden niet doorverkocht voor 

6 januari 2016. Die wapens zijn hun waarde kwijt, 

terwijl de eigenaars gewoon de wet hebben 

gevolgd. Indien de Proefbank die gewoon verder 

zou behandelen conform de Europese normen, was 

er geen probleem, maar blijkbaar wenst de 

Proefbank dit niet te doen.  

 

Klopt het dat er nog steeds geen overgangsregeling 

bestaat? Volgt de Proefbank de juiste koers? Wat 

zegt de minister aan wapenbezitters die vandaag de 

dupe zijn? 

 

06.01  Koenraad Degroote (N-VA): L'uniformité 

des interventions effectuées sur les armes à feu en 

Europe est garantie par un règlement de 2015 

relatif aux armes à feu neutralisées. 

 

Il n'empêche que quelques armes ont encore été 

neutralisées selon les anciennes procédures avec 

les coûts qui en découlent, mais n'ont pas été 

revendues avant le 6 janvier 2016. Alors que leurs 

propriétaires ont tout simplement respecté la loi, 

ces armes ont perdu toute valeur. Si le Banc 

d'épreuves les traitait conformément aux normes 

européennes, le problème serait résolu, mais 

apparemment, il refuse de le faire. 

 

Est-il exact qu'aucune disposition transitoire n'existe 

encore à ce jour? Le Banc d'épreuves ne fait-il pas 

fausse route? Que répond le ministre aux 

propriétaires d'armes aujourd'hui grugés?  

 

06.02 Minister Koen Geens (Nederlands): Een 

Europese uitvoeringsverordening van 15 december 

2015 en een gewijzigd KB van 20 september 1991 

regelen de neutralisering van vuurwapens. Op basis 

hiervan worden alle neutraliseringen in België 

erkend die op of na 8 april 2016 in een lidstaat zijn 

uitgevoerd volgens de strengere technische 

voorschriften in de bijlage van de 

uitvoeringsverordening. 

 

Wapenbezitters die hun wapens voor 8 april 2016 

lieten neutraliseren door de Proefbank voor 

06.02  Koen Geens, ministre (en néerlandais): La 

neutralisation des armes à feu est régie par un 

règlement d'exécution européen du 15 décembre 

2015 et un arrêté royal modifié du 20 septembre 

1991. Sur la base de ces dispositions, la Belgique 

reconnaît toutes les neutralisations effectuées à 

dater du 8 avril 2016 selon les prescriptions 

techniques plus sévères figurant en annexe du 

règlement d'exécution. 

 

Les propriétaires d'armes à feu dont l'arme a été 

neutralisée par le Banc d'épreuves avant le 8 avril 
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vuurwapens met attest mogen die blijven bezitten 

als vrij verkrijgbare wapens. In geval van overdacht 

of overbrenging naar een andere lidstaat moeten zij 

echter aan de nieuwe Europese normen voldoen. 

De Proefbank gaat geval per geval na of het wapen 

een tweede keer kan worden geneutraliseerd 

volgens die normen. Blijkt dat technisch onmogelijk, 

dan kan de oorspronkelijke bezitter het wapen 

alsnog voor zichzelf houden of het overdragen aan 

een persoon die een geldige vergunning of 

erkenning bezit voor het vuurwapen. 

 

2016 et titulaires d'une attestation peuvent 

conserver ces armes à titre d'armes en vente libre. 

Les nouvelles normes européennes doivent 

cependant être appliquées en cas de cession ou de 

transfert dans un autre État membre. Le Banc 

d'épreuves examine au cas par cas si l'arme peut 

être neutralisée une seconde fois selon ces 

normes. Si cela s'avère impossible d'un point de 

vue technique, le propriétaire initial de l'arme peut 

soit la conserver à titre personnel, soit la céder à 

une personne titulaire d'une autorisation ou d'un 

agrément valable pour la détention de l'arme à feu.  

 

06.03  Koenraad Degroote (N-VA): Zelfs als een 

oplossing technisch mogelijk is, worden er mensen 

van het kastje naar de muur gestuurd of krijgen ze 

geen oplossing. Ik weet niet of de Proefbank wel 

altijd de juiste informatie verstrekt. 

 

06.03  Koenraad Degroote (N-VA): Des citoyens 

sont ballottés de droite à gauche même si une 

solution est techniquement possible ou aucune 

solution ne leur est tout simplement proposée. Je 

ne suis pas sûr que le Banc d'épreuves des armes 

à feu apporte toujours les informations adéquates.  

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

07 Vraag van mevrouw Kristien Van Vaerenbergh 

aan de minister van Justitie, belast met de Regie 

der Gebouwen, over "de Brusselse 

vredegerechten" (nr. 28948) 

 

07 Question de Mme Kristien Van Vaerenbergh 

au ministre de la Justice, chargé de la Régie des 

Bâtiments, sur "les justices de paix bruxelloises" 

(n° 28948) 

 

07.01  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Hoe zal 

de samensmelting van de vredegerechten in 

Etterbeek, Oudergem en Sint-Pieters-Woluwe 

verlopen? Vindt de minister het nodig om op het 

vredegerecht van Oudergem, dat naar verluidt een 

lage werklast heeft, zowel een afgevaardigd 

hoofdgriffier als een waarnemend hoofdgriffier te 

hebben? Hoeveel afgevaardigd griffiers tellen de 

Brusselse vredegerechten? Waarom gebeuren er 

niet meer interne verschuivingen van personeel van 

goed bevolkte vredegerechten naar minder goed 

bevolkte? Hoe staat het met de werklastmeting? 

Wat is de precieze betekenis van een voorlopig 

directiecomité? 

 

07.01  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): 

Comment se déroulera la fusion des justices de 

paix d'Etterbeek, d'Auderghem et de Woluwe-Saint-

Pierre? Le ministre juge-t-il utile qu'à la justice de 

paix d'Auderghem, où la charge de travail est 

paraît-il faible, il y ait à la fois un greffier en chef 

délégué et un greffier en chef faisant fonction? 

Combien de greffiers délégués dénombre-t-on 

auprès des justices de paix à Bruxelles? Pourquoi 

ne procède-t-on pas davantage à des mutations 

internes des justices de paix bien pourvues en 

personnel vers celles qui le sont moins? Qu'en est-il 

de la mesure de la charge de travail? Quelle est la 

portée exacte d'un comité de direction provisoire? 

 

07.02 Minister Koen Geens (Nederlands): De 

vredegerechten van de kantons Etterbeek, 

Oudergem en Sint-Pieters-Woluwe behouden hun 

juridische entiteit en territoriale bevoegdheid, maar 

er wordt onderzocht of de verschillende griffies in 

zes pools kunnen worden ondergebracht. 

 

07.02  Koen Geens, ministre (en néerlandais): Les 

justices de paix des cantons d'Etterbeek, 

Auderghem et Woluwe-Saint-Pierre conservent leur 

entité juridique et leur compétence territoriale, mais 

la possibilité de regrouper les différents greffes en 

six pools est examinée. 

 

In tegenstelling tot de andere arrondissementen 

heeft Brussel geen voorzitter van de 

politierechtbanken en vredegerechten of een 

hoofdgriffier, maar de voorzitters van de 

rechtbanken van eerste aanleg oefenen in 

consensus die bevoegdheid uit over de 

vredegerechten. Dat leidde tot de uitbouw van een 

informele bovenstructuur – een voorlopig 

directiecomité – bijgestaan door hoofdgriffiers. 

Contrairement aux autres arrondissements, 

Bruxelles n'a pas de président des tribunaux de 

police et des justices de paix, ni de greffier en chef 

mais ce sont les présidents des tribunaux de 

première instance qui, sur la base d'un consensus, 

exercent cette compétence pour les justices de 

paix. Cette situation a débouché sur la mise en 

place d'une superstructure informelle – un comité 

de direction provisoire – assisté des greffiers en 
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Het vredegerecht van Oudergem heeft geen 

titularis-hoofdgriffier. Omdat de vacature geen 

kandidaten opleverde, wordt er vanuit andere 

kantons een deeltijdse hoofdgriffier afgevaardigd. 

 

Het gerechtelijk arrondissement Brussel telt 

46 afgevaardigde griffiers. Wettelijk is er één 

vrederechter per kanton. Ik wil de wettelijke kaders 

vervangen door een geobjectiveerd allocatiemodel 

voor de verdeling van de middelen, maar de 

Colleges hebben nog geen definitief model 

voorgesteld. 

 

chef. 

 

La justice de paix d'Auderghem n'a pas de greffier 

en chef titulaire. L'appel aux candidats étant resté 

sans réponse, un greffer en chef à temps partiel a 

été délégué au départ d'autres cantons. 

 

L'arrondissement judiciaire de Bruxelles compte 

46 greffiers délégués. Légalement, il y a un juge de 

paix par canton. Je souhaiterais remplacer les 

cadres légaux par un modèle d'allocation objective 

pour une répartition des moyens mais les collèges 

n'ont pas encore proposé de modèle définitif.  

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

08 Vraag van mevrouw Véronique Waterschoot 

aan de minister van Justitie, belast met de Regie 

der Gebouwen, over "het VN-onderzoek naar de 

dood van Dag Hammarskjöld en de archieven 

van de Veiligheid van de Staat" (nr. 28909) 

 

08 Question de Mme Véronique Waterschoot au 

ministre de la Justice, chargé de la Régie des 

Bâtiments, sur "l'enquête de l'ONU sur la mort de 

Dag Hammarskjöld et les archives de la Sûreté de 

l'État" (n° 28909) 

 

08.01  Véronique Waterschoot (Ecolo-Groen): 

Volgens sommige bronnen zou de Belgische piloot 

Jan Van Risseghem het vliegtuig hebben 

neergeschoten waarin Dag Hammarskjöld, 

secretaris-generaal van de VN, zich bevond. Toch 

blijkt uit een verslag van de Staatsveiligheid van 

1961 dat de heer Van Risseghem in België was op 

het moment van de feiten. 

 

Overigens wordt er in een artikel van De Morgen 

verwezen naar werknota's van de Staatsveiligheid 

waaruit zou blijken dat de piloot vertrokken was 

naar Katanga. Bevestigt u het bestaan van 

dergelijke documenten? Hebt u deze documenten 

bezorgd aan de Tanzaniaanse rechter die met het 

onderzoek is belast? Nu de heer Rapaille met 

pensioen is, rijst de vraag wie zal antwoorden op 

eventuele vragen die in het kader van dat 

onderzoek aan België worden gericht? 

 

08.01  Véronique Waterschoot (Ecolo-Groen): 

Selon certaines sources, le pilote belge Jan Van 

Risseghem aurait abattu l'avion dans lequel se 

trouvait Dag Hammarskjöld, secrétaire général de 

l'ONU. Pourtant, un rapport de la Sûreté de l'État 

datant de 1961 donne à penser qu'il se trouvait en 

Belgique au moment des faits.  

 

 

Par ailleurs, un article du De Morgen évoque des 

notes de travail de la Sûreté informant que le pilote 

était parti vers le Katanga. Confirmez-vous 

l'existence de tels documents? Avez-vous transféré 

ces informations au juge tanzanien en charge de 

l'enquête? Vu le départ à la retraite de M. Rapaille, 

qui sera chargé de répondre aux éventuelles 

demandes adressées à la Belgique pour cette 

enquête?  

 

08.02 Minister Koen Geens (Frans): De VN hebben 

een onafhankelijk mechanisme in het leven 

geroepen. We moeten dat nu zijn werk laten doen. 

 

Op 25 september 2018 heeft de heer Rapaille 

rechter Othman een verslag overgebracht met de 

boodschap dat het opzoekingswerk niet volledig 

uitgevoerd kon worden gezien de opgelegde 

termijn. De heer Othman bedankte België voor zijn 

medewerking en de grondige rapporten.  

 

Het Comité I, dat belast is met de samenwerking 

met de rechter, beschikt over de nodige 

bevoegdheid en is voldoende onafhankelijk om 

nuttige informatie te verkrijgen bij de Veiligheid van 

08.02  Koen Geens, ministre (en français): Un 

mécanisme indépendant a été mis sur pied au 

niveau de l'ONU. Il convient de le laisser travailler. 

 

M. Rapaille a transmis un rapport au juge Othman 

le 25 septembre 2018, précisant que ces 

recherches n'étaient pas exhaustives, vu le délai. 

M. Othman a félicité la Belgique pour sa 

coopération et ses rapports fouillés. 

 

 

Le Comité R, chargé de collaborer avec le juge, a 

l'autorité et l'indépendance nécessaires pour obtenir 

les informations utiles auprès de la Sûreté, qui lui a 

transmis les notes relatives aux déplacements de 
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de Staat. Die heeft Comité I de nota's betreffende 

de verplaatsingen van Jan Van Risseghem 

bezorgd. We kunnen er zeker van zijn dat de 

samenwerking met de rechter ernstig en 

transparant verloopt.  

 

Aangezien het onderzoek nog aan de gang is, 

moeten de voorzitter van Comité I en de rechter de 

documenten interpreteren. Ik ben dan ook niet op 

de hoogte van de in dat kader meegedeelde 

informatie.  

 

Op dit moment zijn we niet in staat om te 

bevestigen of te ontkennen dat de Veiligheid van de 

Staat de toenmalige toezichthoudende minister in 

1961 niet op de hoogte zou hebben gebracht. Als 

dat toch zo was, ben ik ook niet op de hoogte van 

de redenen daarvoor. Een nota van 12 oktober 

1962 van de adjunct-administrateur van de minister 

van Buitenlandse Zaken lijkt erop te wijzen dat er 

wel degelijk sprake was van een dergelijke 

mededeling. 

 

De bevoegde ministers zullen weldra actie 

ondernemen en er zal een brief naar het Comité I 

gestuurd worden met de vraag een opvolger voor 

de heer Rapaille aan te stellen die belast zal worden 

met de voortzetting van de samenwerking met de 

heer Othman.  

 

Jan Van Risseghem. On est donc assuré du sérieux 

et de la transparence de la collaboration avec le 

juge. 

 

 

 

Vu l'enquête en cours, il convient que ce soient le 

président du Comité R et le juge qui interprètent les 

documents. J'ignore les informations 

communiquées dans ce cadre. 

 

 

Rien ne confirme ou n'infirme le silence de la Sûreté 

de l'État vis-à-vis de sa tutelle en 1961. Et, si c'était 

le cas, j'en ignore donc les raisons. Une note du 

12 octobre 1962 de l'administrateur adjoint au 

ministre des Affaires étrangères semble indiquer 

une telle communication. 

 

 

 

 

 

Les ministres compétents agiront sous peu, un 

courrier au Comité R l'invitant à désigner un 

successeur à M. Rapaille pour poursuivre cette 

collaboration avec M. Othman. 

 

08.03  Véronique Waterschoot (Ecolo-Groen): We 

moeten inderdaad de heer Othman, het Comité I en 

de Veiligheid van de Staat hun werk laten doen.  

 

Het stelt me gerust dat er binnenkort een opvolger 

aangesteld zal worden. 

 

Als de nota's betreffende de verplaatsingen van de 

heer Van Risseghem niet werden doorgestuurd 

naar rechter Othman, moet dat nu wel gedaan 

worden. 

 

Ik roep u op om op de ingeslagen weg voort te 

gaan, want de berichten in De Morgen roepen 

vragen op. Sommigen gaan ervan uit dat de 

Veiligheid van de Staat een alibi voor de heer Van 

Risseghem had kunnen fabriceren. Iedereen heeft 

er dan ook baat bij dat er duidelijkheid komt in dit 

dossier. 

 

08.03  Véronique Waterschoot (Ecolo-Groen): Il 

convient en effet de laisser M. Othman, le Comité R 

et la Sûreté travailler. 

 

La désignation prochaine d'un successeur me 

rassure. 

 

Si les notes relatives aux déplacements de 

M. Van Risseghem n'ont pas été transmises au 

juge Othman, il faudrait le faire. 

 

 

Je vous encourage à poursuivre dans cette voie, les 

informations du De Morgen posant question. Et, 

pour certains, la Sûreté aurait pu fabriquer un alibi à 

M. Van Risseghem. Il est bon pour tous de faire la 

clarté dans ce dossier. 

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

09 Vraag van mevrouw Kristien Van Vaerenbergh 

aan de minister van Justitie, belast met de Regie 

der Gebouwen, over "de inning van de 

rolrechten" (nr. 28949) 

 

09 Question de Mme Kristien Van Vaerenbergh 

au ministre de la Justice, chargé de la Régie des 

Bâtiments, sur "la perception des droits de mise 

au rôle" (n° 28949) 

 

09.01  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Vanaf 09.01  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Depuis 
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1 februari 2019 worden de rolrechten volgens een 

nieuw systeem geïnd. Sommigen zien dit als een 

cadeau voor de gerechtsdeurwaarders, die de 

rolrechten niet langer meer zullen moeten 

voorschieten. Voortaan zullen rolrechten ook geïnd 

worden, want wie ze niet betaalt, krijgt een 

gerechtsdeurwaarder op bezoek. De 

gerechtsdeurwaarders vinden het zelf helemaal 

geen cadeau, omdat het de gerechtsdeurwaarders 

bij de burgers diaboliseert.  

 

 

Daar komt nog bij dat het systeem nog niet feilloos 

werkt en het dus mogelijk is dat er in het 

begrotingsjaar 2019 grote sommen worden 

misgelopen.  

 

Wat is de reactie van de minister met betrekking tot 

de moeizame inning van de rolrechten? Wanneer 

zullen de problemen met de informaticasystemen 

opgelost zijn? Hoe worden de rolrechten momenteel 

geïnd? Zal uitstel niet tot afstel leiden? Vindt de 

minister het normaal dat de gerechtsdeurwaarder 

twee keer moet langskomen? Is het een goed idee 

om het risico te nemen dat kleine, onbetaalde 

facturen bepaalde schuldenaren een grote 

bijkomende schuld bezorgen?  

 

le 1er février 2019, les droits de rôle sont perçus 

selon un nouveau système. Certains considèrent 

cette réforme comme un cadeau pour les huissiers 

de justice qui ne devront désormais plus avancer 

ces droits. Désormais également, les droits de rôle 

seront aussi effectivement perçus car qui ne les 

paiera pas recevra la visite…d'un huissier de 

justice. En réalité, les huissiers de justice eux-

mêmes ne sont pas enchantés car la nouvelle 

procédure ne manquera pas de les diaboliser 

auprès des citoyens. 

 

S'ajoute à cela que le système ne fonctionne pas 

encore parfaitement et qu'il est possible que des 

montants importants se perdent dans le courant de 

l'année budgétaire 2019. 

 

Quelle est la réaction du ministre concernant la 

perception difficile des droits de rôle? Quand les 

problèmes informatiques seront-ils résolus? 

Comment les droits de rôle sont-ils actuellement 

perçus? Un report de la réforme n'entraînera-t-il pas 

une annulation pure et simple? Est-il normal, de 

l'avis du ministre, que l'huissier doive passer deux 

fois chez les débiteurs? Est-ce une bonne idée de 

prendre le risque que des petites factures impayées 

se transforment pour ces certains d'entre eux en 

une dette supplémentaire?  

 

09.02 Minister Koen Geens (Nederlands): De 

wetsaanpassing is niet als cadeau bedoeld, tenzij 

voor de rechtzoekende die gelijk heeft en 

gedwongen wordt om dat gelijk via een rechtbank te 

halen. Het is een stap in een moderniseringsproces 

dat bij de voorstelling op een groot draagvlak mocht 

rekenen. Vroeger moest een rechtzoekende de 

rolrechten voorschieten, ook al had hij 100 % gelijk. 

Nu moet de verliezende partij de rolrechten betalen 

en dat verlaagt dus de drempel naar Justitie.  

 

 

De inning gebeurt niet via een 

gerechtsdeurwaarder, maar door de FOD 

Financiën. Die kan bij niet-betaling 

compensatiemechanismen en andere 

dwangprocedures inschakelen. Alleen in 

uitzonderlijke gevallen, bij hardnekkige niet-betaling 

kan een gerechtsdeurwaarder worden ingeschakeld 

en dat is al altijd zo.  

 

De aanpassing aan de informaticasystemen van 

Justitie werd reeds uitgevoerd. De uitwisseling van 

informatie tussen Justitie en Financiën is in een 

testfase. De nieuwe regeling is van toepassing voor 

procedures gestart na 1 februari en veel uitspraken 

zijn er dus nog niet. We lopen dus geen inkomsten 

mis en de systemen zullen op tijd klaar zijn om dat 

ook zo te houden.  

09.02  Koen Geens, ministre (en néerlandais): La 

loi n'a pas été modifiée pour faire un cadeau à qui 

que ce soit, excepté au justiciable qui est obligé de 

prouver qu'il a raison devant un tribunal. Il s'agit 

d'une étape d'un processus de modernisation qui a 

été largement plébiscité lors de sa présentation. 

Auparavant, le justiciable devait avancer les droits 

de mise au rôle même s'il avait raison à 100 %. À 

présent, il revient à la partie succombante de payer 

ces droits et cette modification accroît donc 

l'accessibilité de la Justice. 

 

La perception est réalisée non par un huissier de 

justice, mais par le SPF Finances. Ce dernier peut, 

en cas de non-paiement, faire appel à des 

mécanismes de compensation et à d'autres 

procédures contraignantes. Seuls des cas 

exceptionnels de non-paiement obstiné peuvent 

donner lieu à l'intervention d'un huissier de justice. 

Telle était déjà la procédure auparavant. 

 

Les systèmes informatiques de la Justice ont déjà 

été adaptés. L'échange d'informations entre les 

départements de la Justice et des Finances est en 

phase de test. Le nouveau système s'appliquant 

aux procédures lancées après le 1er février, nous ne 

disposons pas encore d'un grand nombre de 

décisions. Nous ne perdons donc pas de recettes et 

les systèmes seront prêts dans les délais pour 
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Bij de inning van de rolrechten in burgerlijke zaken 

mag een hoog betalingspercentage worden 

verwacht. Er staan boetes op niet betalen en 

Financiën mag compensatie aanwenden. In 

strafzaken is er geen effect op de inningsgraad 

aangezien daar nooit op voorhand werd betaald.  

 

veiller à ce que cette situation perdure. 

 

Un pourcentage élevé de paiements est prévu pour 

la perception des droits de mise au rôle dans les 

affaires civiles. Les mauvais payeurs s'exposent à 

des amendes et les Finances peuvent recourir à 

des mécanismes de compensation. Il n'y aura 

aucun effet sur le taux de perception dans les 

affaires pénales puisque les paiements n'ont jamais 

eu lieu à l'avance dans ces dossiers. 

 

09.03  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Of de 

procedure rechtvaardiger wordt, valt af te wachten. 

De vraag is of het een goede zaak is dat een rem 

op procederen wegvalt. Ik ben benieuwd of in de 

praktijk niet zal blijken dat er minder wordt geïnd.  

 

09.03  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Reste à 

savoir si la procédure sera plus juste et s'il est 

positif d'assister à la suppression d'un frein au 

lancement de procédures. Je suis impatiente de 

voir s'il n'apparaîtra pas en pratique que les 

perceptions sont en recul. 

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

10 Vraag van mevrouw Kristien Van Vaerenbergh 

aan de minister van Justitie, belast met de Regie 

der Gebouwen, over "de MaCH-applicatie" 

(nr. 28950) 

 

10 Question de Mme Kristien Van Vaerenbergh 

au ministre de la Justice, chargé de la Régie des 

Bâtiments, sur "l'application MaCH" (n° 28950) 

 

10.01  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Voor de 

informatisering van Justitie kiest de minister volop 

voor de MaCH-applicatie. Binnen Justitie horen we 

hierover veel ontevreden geluiden. Het werd 

ontwikkeld in een verouderde technologie, waardoor 

het onderhoud haast enkel door de ontwikkelaar 

kan worden uitgevoerd. MaCH wordt ondersteund 

door Oracle Forms versie 11, die niet meer 

ondersteund wordt door Oracle.  

 

 

Ook in een audit van Deloitte uit 2014 wordt een 

weinig fraai beeld van MaCH geschetst en werd er 

aangedrongen om een alternatief voor Oracle 

Webforms te zoeken. Het is een risico om verder te 

bouwen op een verouderde technologie met een 

firma in een unieke machtspositie, terwijl de 

gebruikers niet tevreden zijn over de applicatie.  

 

10.01  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Pour 

l'informatisation de la Justice, le ministre opte 

clairement pour l'application MaCH. À la Justice, 

nous captons pourtant en interne de nombreuses 

manifestations de mécontentement. Cette 

application a été développée dans une technologie 

obsolète. Conséquence: sa maintenance ne peut 

quasi être exécutée que par le développeur. MaCH 

est soutenue par Oracle Forms version 11, or celle-

ci n'est plus soutenue par Oracle.  

 

Dans l'audit auquel Deloitte a procédé en 2014, l'on 

trouve des commentaires peu laudatifs au sujet de 

MaCH et les auteurs de cet audit demandent 

instamment de rechercher une solution de 

substitution à Oracle Webforms. Il est donc risqué 

de continuer à édifier une architecture sur une 

technologie vétuste avec une firme qui occupe une 

position dominante unique alors que les utilisateurs 

ne sont pas satisfaits de MaCH.  

 

Welke alternatieven zijn er voor Oracle Forms? 

Wanneer worden die gerealiseerd? Wie zal de 

omschakeling betalen? Is er een roadmap 

opgesteld om de overdraagbaarheid van MaCH 

naar een andere firma te vergemakkelijken? 

Worden de architectuur en de technologiestructuur 

intussen toegepast binnen de FOD? Heeft MaCH 

intussen een volledige Service Oriented 

Architecture?  

 

Wanneer is de gebruiksdocumentatie voor het 

laatst bijgewerkt? Hoe kunnen gebruikers input 

Quelles alternatives aux Oracle Forms existe-t-il? 

Quand seront-elles réalisées? Qui paiera la 

conversion? Une feuille de route a-t-elle été 

élaborée afin de faciliter la portabilité de MaCH vers 

une autre firme? L'architecture et la structure 

technologique sont-elles entre-temps appliquées au 

sein du SPF? MaCH est-elle désormais dotée d'un 

Service Oriented Architecture complet?  

 

 

Quand le mode d'emploi a-t-il été actualisé pour la 

dernière fois? Comment les utilisateurs pourront-ils 
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geven? Hoe ver staat het met de digitale 

ondertekening van vonnissen en arresten in MaCH? 

Zal MaCH een tijdswinst opleveren voor de 

griffiers? 

 

apporter une contribution active? Où en est la 

signature numérique des jugements et des arrêts 

dans MaCH? MaCH représentera-t-elle un gain de 

temps pour les greffiers?  

 

10.02 Minister Koen Geens (Nederlands): Deze 

vraag gaat uit van veronderstellingen die niet juist 

zijn. De digitalisering van justitie is een werk van 

lange adem. We hebben in deze regeerperiode een 

enorme versnelling ingezet, maar het 

digitaliseringproces is enorm complex.. Ik heb zo 

weinig mogelijk over de digitalisering 

gecommuniceerd, omdat dit alleen controversie 

opwekt.  

 

Ondertussen hebben we een voorsprong genomen 

met onze justitie op de meeste van onze 

buurlanden. Via e-Box worden reeds 

honderdduizenden documenten verstuurd. Dit zullen 

er weldra miljoenen worden. Ook elektronisch 

ondertekende vonnissen en documenten kunnen 

via dit netwerk verzonden worden. In de loop van 

april start hiervoor een eerste testfase. Als die 

positief verloopt, zal dit relatief snel over alle 

rechtbanken worden uitgerold.  

 

 

Tegen eind 2019 zullen we dan de wettelijke 

doelstelling kunnen realiseren om een vonnis 

binnen de vijf dagen aan de advocaat te bezorgen. 

De rechtbanken waar MaCH is uitgerold, komen als 

eerste aan de beurt, omdat deze applicatie in staat 

is om dit op een efficiënte manier te doen.  

 

 

Ik prijs mijzelf gelukkig dat we dit project hebben 

doorgezet. Ik heb mijn akkoord gegeven om dit 

netwerk te laten vervangen, maar tot op vandaag is 

er zelfs geen aanbesteding of ontwikkeling 

opgestart.  

 

10.02  Koen Geens, ministre (en néerlandais): Les 

hypothèses retenues pour la formulation de cette 

question sont inexactes. La numérisation de la 

justice est un travail de longue haleine. Elle a connu 

une forte accélération sous l'actuelle législature, 

mais le processus est particulièrement complexe. Si 

j'ai communiqué le moins possible à ce propos, 

c'est parce que le sujet est une source de 

controverse perpétuelle. 

 

La justice belge a entre-temps pris une longueur 

d'avance sur la plupart des appareils judiciaires des 

pays voisins. Des centaines de milliers de 

documents ont déjà été expédiés par e-Box. Ils 

seront bientôt des millions. Ce réseau permet aussi 

l'expédition de jugements et de documents munis 

d'une signature électronique. Une première phase 

d'essai débutera dans ce domaine dans le courant 

du mois d'avril. Si les essais sont concluants, la 

procédure pourra être étendue relativement vite à 

tous les tribunaux.  

 

D'ici à la fin 2019, nous serons en mesure, comme 

le prévoient les dispositions légales, de transmettre 

les jugements aux avocats dans un délai de cinq 

jours. Les tribunaux où le système MaCH a été 

implémenté seront les premiers concernés, dès lors 

que l'application est capable d'effectuer 

efficacement ce travail. 

 

Je me félicite d'avoir poursuivi ce projet. J'ai donné 

mon feu vert pour le remplacement de ce réseau, 

mais jusqu'à présent, aucune adjudication ni aucun 

développement n'a été lancé.  

 

MaCH is geen verouderde applicatie. Ik kan op 

anonieme getuigenissen niet reageren. Het College 

van het openbaar ministerie heeft eind 2017 

gevraagd om zijn organisatie met MaCH uit te 

rusten. Dat is sinds deze maand een feit, 

uitgezonderd de parketten-generaal, die nu ook 

vragende partij zijn.  

 

Het College van de zetel heeft nooit formeel een 

vraag gesteld, maar op het terrein is men sterk 

vragende partij. Het overgrote deel van de 

rechtbankvoorzitters en – griffiers heeft verzocht de 

stap naar MaCH te kunnen zetten. De hele 

strafrechtketen is nu met deze applicatie uitgerust. 

In de burgerlijke keten is reeds een goede 

vooruitgang geboekt.  

 

MaCH n'est pas une application obsolète. Je ne 

puis réagir à des témoignages anonymes. Fin 2017, 

le Collège du ministère public a demandé que son 

organisation soit équipée avec MaCH. C'est chose 

faite depuis ce mois, exception faite des parquets 

généraux qui sont aujourd'hui également 

demandeurs.  

 

Le Collège du siège n'a jamais formulé une 

demande officielle, mais sur le terrain, on y est 

fortement demandeur. La très grande majorité des 

présidents de tribunaux et des greffiers a demandé 

l'autorisation de pouvoir passer à MaCH. 

L'ensemble de la chaîne pénale est aujourd'hui 

équipée de MaCH. Dans la chaîne civile, un grand 

progrès a déjà été enregistré.  
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Tussen mei en november 2019 zullen de 

ondernemingsrechtbanken overstappen en start 

een testfase voor de rechtbank van eerste aanleg. 

De arbeidsrechtbanken hebben bevestigd te willen 

overstappen.  

 

Entre mai et novembre 2019, les tribunaux de 

l'entreprise feront la transition et une phase de test 

démarrera pour le tribunal de première instance. 

Les tribunaux du travail ont confirmé leur volonté de 

faire cette transition.  

 

10.03  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Ik ben 

het ermee eens dat de informatisering niet 

eenvoudig is. 

 

10.03  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Je suis 

d'accord avec vous: l'informatisation n'est pas une 

sinécure.  

 

10.04 Minister Koen Geens (Nederlands): 

Mevrouw Van Vaerenbergh haalt dan ook partijdige 

bronnen aan. 

 

10.04  Koen Geens, ministre (en néerlandais): 

Mme Van Vaerenbergh cite par conséquent des 

sources partisanes.  

 

10.05  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Ik heb 

kritiek van het terrein ontvangen.  

 

10.05  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): J'ai eu 

vent de critiques émanant du terrain.  

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

11 Samengevoegde vragen van 

- mevrouw Barbara Pas aan de minister van 

Justitie, belast met de Regie der Gebouwen, over 

"de onwettige benoeming van de nieuwe eerste 

voorzitter van het Brusselse hof van beroep" 

(nr. 28895) 

- mevrouw Annick Lambrecht aan de minister van 

Justitie, belast met de Regie der Gebouwen, over 

"de benoeming van een Franstalige voorzitter 

aan het tweetalige hof van beroep in Brussel" 

(nr. 28896) 

- mevrouw Kristien Van Vaerenbergh aan de 

minister van Justitie, belast met de Regie der 

Gebouwen, over "de Nederlandsonkundige 

topmagistraat bij het Brusselse hof van beroep" 

(nr. 28947) 

 

De voorzitter: Mevrouw Pas en 

mevrouw Lambrecht zijn afwezig. 

 

11 Questions jointes de 

- Mme Barbara Pas au ministre de la Justice, 

chargé de la Régie des Bâtiments, sur "la 

nomination illégale de la nouvelle première 

présidente de la cour d'appel de Bruxelles" 

(n° 28895) 

- Mme Annick Lambrecht au ministre de la 

Justice, chargé de la Régie des Bâtiments, sur "la 

nomination d'une présidente francophone à la 

cour d'appel bilingue de Bruxelles" (n° 28896) 

- Mme Kristien Van Vaerenbergh au ministre de la 

Justice, chargé de la Régie des Bâtiments, sur "la 

haute magistrate ne maîtrisant pas le néerlandais 

à la cour d'appel de Bruxelles" (n° 28947) 

 

 

 

Le président: Mme Pas et Mme Lambrecht sont 

absentes. 

 

11.01  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): In 

Brussel is het anno 2019 nog altijd mogelijk om een 

Nederlandsonkundige topmagistraat te benoemen 

bij het tweetalige hof van beroep. Op grond van 

artikel 43bis van de wet op het gebruik der talen in 

gerechtszaken komt de functie nochtans toe aan 

een Nederlandstalige. 

 

 

Waarom heeft de minister, ook nadat hem erop 

werd gewezen dat zulks niet kon, de vacature toch 

voor Franstaligen opengesteld? Hoe kan iemand 

bekwaam worden verklaard voor die functie als die 

achteraf assistentie nodig heeft van een andere 

raadsheer? Hoe valt dat te rijmen met een efficiënte 

personeelsinzet? Loopt er een procedure tegen de 

benoeming van de eerste voorzitter bij het 

Brusselse hof van beroep voor de Raad van State? 

Tegen de benoeming van de eerste voorzitter bij het 

11.01  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): À 

Bruxelles, il est toujours possible en 2019 qu'un 

magistrat ne connaissant pas le néerlandais soit 

nommé à une haute fonction auprès de la cour 

d'appel bilingue. Sur la base de l'article 43bis de la 

loi sur l'emploi des langues en matière judiciaire, 

cette fonction revient pourtant à un 

néerlandophone. 

 

Pourquoi le ministre, alors qu'on lui avait fait 

observer qu'une telle nomination n'était pas 

possible, a-t-il malgré tout permis que le poste soit 

déclaré vacant pour un francophone? Comment 

peut-on prétendre qu'une personne est compétente 

pour cette fonction alors qu'elle devra se faire 

assister par un autre conseiller? Comment justifier 

pareille situation compte tenu des impératifs 

d'affectation efficace du personnel? Un recours a-t-

il été introduit auprès du Conseil d'État contre la 
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arbeidshof werd alvast een procedure opgestart. 

Wat was de wettelijke grondslag om ook die 

vacature voor Franstaligen open te stellen? 

 

nomination de la première présidente près la cour 

d'appel de Bruxelles? C'est en tout cas le cas de la 

nomination du premier président près la Cour du 

travail? Sur quelle base légale ce poste-là a-t-il 

également été déclaré vacant pour les 

francophones? 

 

11.02 Minister Koen Geens (Nederlands): In 

Brussel geldt het beginsel van taalevenwicht bij de 

opvolging van de eerste voorzitter van het hof van 

beroep en de procureur-generaal van Brussel, 

telkens voor periodes van tien jaar. Dit beginsel is 

sinds 1998 opgenomen in de wet op het gebruik der 

talen in gerechtszaken en wordt in 

artikel 259quater § 6 van het Gerechtelijk Wetboek 

bekrachtigd. Dat geldt bijvoorbeeld als het mandaat 

tijdens de eerste of tweede termijn van vijf jaar 

wordt onderbroken. De heer Maes had hoe dan ook 

voor het resterende deel van zijn mandaat en tot het 

einde van de periode van tien jaar moeten worden 

vervangen door een Franstalige eerste voorzitter. 

 

11.02  Koen Geens, ministre (en néerlandais): La 

situation à Bruxelles est régie par le principe de 

l'équilibre linguistique pour la succession du premier 

président de la cour d'appel et du procureur général 

de Bruxelles, à chaque fois pour des périodes de 

dix ans. Ce principe est inscrit depuis 1998 dans la 

loi sur l'emploi des langues en matière judiciaire et 

confirmé par l'article 259quater § 6 du 

Code judiciaire. Ce principe s'applique par exemple 

lorsque le mandat est interrompu au cours du 

premier ou deuxième terme de cinq ans. En tout 

état de cause, M. Maes aurait dû être remplacé 

pour la partie restante de son mandat et jusqu'au 

terme de la période de dix ans par un premier 

président francophone.  

 

Omdat de Franstalige eerste voorzitter zijn mandaat 

niet wenste te verlengen en de Nederlandstalige 

procureur-generaal wel, kwam het taalevenwicht in 

het gedrang, waardoor een Franstalige vacature 

moest worden uitgeschreven om het taalevenwicht 

niet te verbreken. Na deze ambtsperiode wordt de 

Franstalige magistraat opgevolgd door een 

Nederlandstalige eerste voorzitter en de procureur-

generaal door een Franstalige magistraat.  

 

De adviezen van mijn administratie daarover 

werden overgezonden aan het kabinet van de 

premier en van Binnenlandse Zaken en er werd een 

verklarende nota bezorgd aan de top van de 

regering. 

 

Tegen de vacature van eerste voorzitter bij het 

Brusselse hof van beroep voor een eenmalige 

periode van vijf jaar is bij mijn weten geen beroep 

bij de Raad van State aangetekend. 

 

 

Aangezien de functie van eerste voorzitter van het 

arbeidshof wordt vermeld in hetzelfde artikel van het 

Gerechtelijk Wetboek moest ook hier die regeling 

worden toegepast. De Hoge Raad voor de Justitie, 

die autonoom over de voordrachten beslist, heeft 

erop gewezen dat het belangrijk is dat de 

voorgedragen kandidate Nederlands leert en ze 

heeft zich daartoe geëngageerd. Ik ben bereid 

desgewenst het debat aan te gaan over een 

aanpassing van de wettelijke taalvoorwaarde voor 

de eerste voorzitters in Brussel. 

 

Dès lors que, contrairement au procureur général 

néerlandophone, le premier président francophone 

ne souhaitait pas proroger son mandat, l'équilibre 

linguistique était compromis et il aurait fallu déclarer 

un emploi vacant du côté francophone pour ne pas 

rompre cet équilibre. Au terme du mandat actuel, un 

premier président néerlandophone succédera au 

magistrat francophone et un magistrat francophone 

remplacera le procureur général.  

 

Les avis de mon administration à ce sujet ont été 

transmis aux cabinets du premier ministre et du 

ministre de l'Intérieur et une note explicative a été 

adressée aux principaux ministres du 

gouvernement. 

 

À ma connaissance, le Conseil d'État n'a reçu 

aucun recours contre cette vacance d'emploi pour 

la fonction de premier président près la cour d'appel 

de Bruxelles pour un mandat non renouvelable de 

cinq ans. 

 

Dès lors que la fonction de premier président près 

la cour du travail est citée dans ce même article du 

Code judiciaire, ces règles devaient également être 

appliquées dans le cas qui nous occupe. Le Conseil 

supérieur de la Justice qui statue en toute 

indépendance sur les candidatures proposées a 

souligné qu'il est important que la candidate 

présentée apprenne le néerlandais et qu'elle s'est 

engagée à le faire. Je suis disposé, le cas échéant, 

à ouvrir le débat sur une adaptation des critères 

linguistiques prescrits par la loi pour l'exercice de la 

fonction de premier président à Bruxelles.  
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11.03  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): We 

zullen een wetsvoorstel indienen met betrekking tot 

de tweetaligheidsvereiste voor topmagistraten, 

hoewel dat in Brussel de logica zelve is. Die 

interpretatie van de wet werd dan misschien wel 

meegedeeld, maar de N-VA is er nooit mee 

akkoord gegaan.  

 

11.03  Kristien Van Vaerenbergh (N-VA): Nous 

déposerons une proposition de loi visant à inscrire 

le critère de bilinguisme dans la loi pour les hauts 

magistrats, même si à Bruxelles cela paraît la 

logique même. Cette interprétation de la loi a peut-

être été communiquée, mais la N-VA ne l'a jamais 

partagée.  

 

Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

12 Vraag van de heer Philippe Goffin aan de 

minister van Justitie, belast met de Regie der 

Gebouwen, over "de schuld van de FOD Justitie 

ten aanzien van de ULiège" (nr. 28873) 

 

12 Question de M. Philippe Goffin au ministre de 

la Justice, chargé de la Régie des Bâtiments, sur 

"la dette du SPF Justice envers l'Université de 

Liège" (n° 28873) 

 

12.01  Philippe Goffin (MR): De ULg zal een 

gerechtelijke procedure opstarten tegen de 

Belgische Staat om uitstaande schulden te 

recupereren, aangezien de FOD Justitie een 

betalingsachterstand van bijna een miljoen euro 

heeft bij het instituut voor gerechtelijke 

geneeskunde van de universiteit. De onbetaalde 

facturen in het kader van gerechtelijke onderzoeken 

hebben zich jarenlang opgestapeld. Alle 

bemiddelingsprocedures werden volledig doorlopen. 

Tussen 2000 en 2015 is het aantal wetsdokters in 

België gedaald van 42 naar 21. De FOD Justitie legt 

lage tarieven op. 

 

Hoe verklaart u die betalingsachterstand? Welke 

vergoedingen werden er in de jongste 10 jaar door 

de FOD Justitie betaald in het kader van 

gerechtelijke onderzoeken? Hoe verklaart u dat de 

tarieven zo laag zijn? 

 

12.01  Philippe Goffin (MR): L'ULg va introduire 

une procédure judiciaire pour la récupération de 

créances contre l'État belge, le SPF Justice ayant 

près d'un million d'euros de retard de paiement 

envers son institut médico-légal. Ce sont des 

années de factures impayées dans le cadre 

d'instructions judiciaires. Toutes les voies de 

conciliation ont été épuisées. Entre 2000 et 2015, 

on est passé de 42 à 21 médecins légistes en 

Belgique. Le SPF Justice impose des tarifs peu 

élevés. 

 

 

 

Comment expliquez-vous ces retards de paiement? 

Quels sont les remboursements effectués par le 

SPF Justice dans le cadre d'instructions judiciaires 

ces 10 dernières années? Comment expliquer des 

tarifs si bas? 

 

12.02 Minister Koen Geens (Frans): Na verificatie 

van de betalingstoepassing waarin alle 

onkostenstaten na ontvangst moeten worden 

ingevoerd, blijkt dat het uitstaande saldo van de 

onkostenstaten die dateren van voor 1 januari 2019, 

448.713,90 euro bedraagt. 

 

Mijn diensten zullen contact opnemen met de 

universiteit van Luik om bijkomende informatie te 

vragen en het verschuldigde bedrag te vereffenen. 

De volgende bedragen werden betaald: in 2018 

1,8 miljoen euro, in 2017 2,038 miljoen euro, in 

2016 1,4 miljoen euro, in 2015 2,2 miljoen euro, in 

2014 2,3 miljoen euro, in 2013 1,9 miljoen euro en 

in 2012 1,3 miljoen euro. 

 

 

Er is sprake van een vergoeding voor een 

deskundige voor bijstand aan de rechterlijke macht. 

Het is geen loon. Het zijn basistarieven, die kunnen 

worden aangevuld in functie van het moment 

waarop de prestatie geleverd moet worden. 

 

12.02  Koen Geens, ministre (en français): Après 

vérification de l'application de paiement dans 

laquelle tous les états de frais doivent être introduits 

dès réception, il y a 448 713,90 euros d'états de 

frais non liquidés qui datent d'avant le 1er janvier 

2019.  

 

Mes services prendront contact avec l'Université de 

Liège afin de demander des informations 

supplémentaires et d'apurer le montant dû. Les 

montants suivants ont été payés: en 2018: 

1,8 million d'euros; en 2017: 2,038 millions d'euros; 

en 2016: 1,4 million d'euros; en 2015: 2,2 millions 

d'euros; en 2014: 2,3 millions d'euros; en 

2013: 1,9 million d'euros; en 2012: 1,3 million 

d'euros. 

 

Il est question d'une indemnisation à un expert pour 

sa prestation effectuée pour assister le pouvoir 

judiciaire. Il ne s'agit pas d'un salaire. Ce sont des 

tarifs de base, qui peuvent être complétés en 

fonction du moment auquel la prestation doit être 

effectuée. 
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Het incident is gesloten. 

 

L'incident est clos. 

 

De openbare commissievergadering wordt gesloten 

om 14.05 uur. 

 

La réunion publique de commission est levée à 

14 h 05. 

 

 


